
 

 

 توصيف مقرر دراسي 

 1401حسب  رمز المقرر المحاسبة المتقدمة اسم المقرر

 عاشرال المستوى المحاسبة  بكالوريوس   البرنامج

 6 الساعات المعتمدة 1310حسب  – 2المحاسبة المتوسطة  المتطلبات السابقة

 :أهداف المقرر

 معرفة وفهم الجانب النظري والعملي للطريقة المعتمدة طبقا للمعايير الدولية للتقرير المالي لتجميع الشركات. -1

 الإلمام بالمعالجة المحاسبية للعمليات المتعلقة بتوحيد القوائم المالية. -2

 معرفة الأدوات المالية المشتقة. -3

 بالمعاملات بالعملة الأجنبية.الإلمام بالمعالجة المحاسبية المتعلقة  -4

 المعالجة المحاسبية لترجمة القوائم المالية بالعملة الأجنبية.الإلمام ب -5

 مفردات المقرر:

 المحاسبة عن تجميع الشركات الموضوع الأول: 

 شركة تابعة مملوكة بالكامل -توحيد القوائم الماليةالموضوع الثاني: 

 شركة تابعة مملوكة جزئيا -توحيد القوائم المالية مع وجود حقوق الأقليةالموضوع الثالث: 

 المخزون  –ربح المعاملات الداخلية بين الشركة القابضة والشركات التابعة الموضوع الرابع: 

 الأصول الرأسمالية  –ربح المعاملات الداخلية بين الشركات القابضة والشركات التابعة الموضوع الخامس: 

 المشتقات والعملة الأجنبية: المفاهيم والمعاملات العامةوع السادس: الموض

 ليالما للتقرير الدولية المعايير مدخل -الأجنبية بالعملة المالية القوائمالموضوع السابع: 

 

 :المراجع الرئيسة للمقرر

 المرجع الرئيسي:

 2017أحمد أبو رية  تأليف .د/ أحمد السلمان , د/  –المحاسبة المالية المتقدمة كتاب:  ▪

 :المساندة المراجع الأخرى

 الحادية الطبعة- سميث كينيث بتنجهاوس, بروس أنتوني, جوزيف بيمز, فلويد –تأليف  –المحاسبة المتقدمة كتاب:  ▪

 .الثالثة العربية الطبعة – عشر

 .العربية السعودية المعايير الدولية للتقرير المالي المعتمدة للتطبيق بالمملكة ▪

 توزيع الدرجات:

 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1

 ( درجات.Quiz( )10واختبارات قصيرة مفاجئة )شاركة خلال المحاضرات واجبات وتطبيقات عملية وم (2

 ( درجات5)عروض تقديمية  (3

   بين الشعب لقسمي الطلاب والطالبات.موحد و شامل على أن يكون الاختبار النهائي ( درجة,40الاختبار النهائي ) (4

  



 

 

Course Outline 

 

Course title Advanced Accounting Course code Acc 1401 

Program Bachelor in Accounting Level Tenth 

Prerequisite Intermediate Accounting 2 – Acc 1310 Credit hours 6 

Course Objectives:  

1- Knowledge and understanding of the theoretical and practical aspects of the method approved 

in accordance with international financial reporting standards for consolidating companies. 

2- Familiarity with the accounting treatment of operations related to consolidation of financial 

statements. 

3- Knowledge of derivative financial instruments. 

4- Familiarity with accounting treatment related to foreign currency transactions. 

5- Familiarity with the accounting treatment for translating financial statements in foreign 

currencies. 

 

Course Content: 

The first topic: Accounting for Business Combinations 

The second topic: Consolidation of financial statements - Wholly owned subsidiary 

The third topic: Consolidation of financial statements with minority rights - Partially owned   

                           subsidiary 

The fourth topic: Profit of internal Transactions between holding and subsidiaries - Inventory 

The fifth topic: Profit of internal transactions between holding and subsidiaries - Assets 

The sixth topic: Derivatives and foreign currencies: General concepts and transactions 

The seventh topic: Financial statements in foreign currency - Introduction to international  

                               financial reporting standards 

Required textbooks: 

Main Reference: 

• Book: Advanced Financial Accounting (2017), Dr. Ahmed Al-Salman and Dr. Ahmed 

Abu Rayya. 

Supportive references: 

• Advanced Accounting (2011), Beams, Floyd A.; Anthony, Joseph H.; Bettinghaus, Bruce; 

Smith, Kenneth A. - Eleventh Edition  

• International financial reporting standards approved for application in the Kingdom of 

Saudi Arabia. 

Grades distribution: 

1) Two periodic tests, the first with 20 degrees and the second with 25 degrees. 

2) Assignments, practical applications, participation and surprise short tests (Quiz) 10 degrees. 

3) Presentations 5 degrees. 

4) The final exam is 40 degrees; the final exam should be comprehensive and unified in both 

male and female sections.   

 

https://www.abebooks.com/book-search/author/beams-floyd-anthony-joseph-bettinghaus/
https://www.abebooks.com/book-search/author/beams-floyd-anthony-joseph-bettinghaus/

